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távky na francouzských univerzitách české studentky nevítají
Paříž 4. dubna (zpravodaj ČTK Pavel Zavadil) - Náměstí před Sorbonnou je po nedávných nepokojích zahrazeno
vysokým zátarasem, na který někdo napsal "Policie všude, spravedlnost nikde". Do budovy historické univerzity
se nikdo nedostane, studenti jsou ve stávce, výuka skomírá. Na mnoha francouzských vysokých školách
je situace podobná. Vleklý konflikt kolem nových pracovních smluv pro mladé (CPE), ve kterém studenti
představují nejradikálnější složku odporu, hluboce zasahuje do jejich provozu.
    Mezi těmi, které to postihuje, jsou i čeští studenti a studentky. V rozhovorech pro ČTK prakticky všichni mluvili o
nejistotě ohledně přednášek a zkoušek a litovali, že nemohou plně využít pobytu, o který usilovali.
    "Na Sorbonnu se nedostaneme už čtvrtý týden," říká Šárka, která v Paříži díky programu Erasmus studuje lingvistiku.
Má ale štěstí v tom, že škola se snaží přesunout hodiny do jiných budov v Latinské čtvrti, takže "90 procent kurzů probíhá
normálně". Potíž ovšem je dovědět se, kde který kurz bude; když někdo nemá přístup na internet, může spoléhat jen
na ústní podání. "Člověk se doví teprve večer předtím, kam má druhý den jít."
    Hrozbu, že by kvůli stávce přišel její plánovaný roční pobyt v Paříži vniveč, protože nebude možné složit zkoušky, si
zatím nepřipouští. "Myslím si, že s námi, co jsme tu na Erasmus, to nebudou nějak komplikovat, možná budeme jenom
odevzdávat nějakou práci, že to bude v pohodě. Po nás asi nemohou chtít, abychom v září přijeli dělat zkoušky sem."
    Jak to bude se zkouškami, neví ani Tatiana Chochulová, která přijela do Paříže soukromě a už čtvrtý rok studuje na
Sorbonně sociologii. "Ani nevíme, kam se máme obrátit, jestli musíme ztracený měsíc dohnat, nebo jestli se to vyřadí z
programu." Profesoři, z nichž většina prý podepsala dokument vyslovující podporu studentské stávce, údajně říkali, že z
látky, která měla být přednášena v době, kdy budou manifestovat, se nebude zkoušet, ale jak to bude doopravdy, se neví.
    Že je škola zavřená, Tatianě až tak moc nevadí, protože ve čtvrtém ročníku už má přednášek málo. Mimo Sorbonnu
prý také může sehnat materiály, které ke studiu potřebuje, ale pokud někdo kvůli tomu potřebuje knihovnu Sorbonny,
má smůlu - je zavřená taky.
    Příliš velké starosti se zkouškami netlačí Lenku Okrouhlíkovou, která je v Paříži na jeden semestr v rámci svého
doktorandského studia. V podstatě by jí prý stačilo potvrzení, že tady pracovala na svojí disertaci. Ale to, že je škola
zavřená, jí rozhodně jedno není.
    "Mě to mrzí hlavně proto, že jsem sem jela dovědět se něco nového, načerpat nějaké znalosti," říká mladá žena, která
v Praze na filozofické fakultě vyučuje na oboru čeština v komunikaci neslyšících a ve francouzské metropoli studuje na
univerzitě Paris VIII v Saint-Denis.
    Do školy, která je kousek od koleje, se jde vždycky ráno podívat, jestli je, nebo není zablokovaná. Ovšem i když není,
neznamená to, že se vyučuje. Předminulý týden zablokovaná nebyla, ale vůbec se neučilo, minulý týden sice výuka
byla, ale zato byla zavřená knihovna.
    Skluz ve výuce je podle ní u dvou nebo tří kurzů a ještě by se dal dohnat, kdyby škola od tohoto týdne začala fungovat
normálně. Právě dnes je ovšem nový den akcí proti CPE a výuka na mnoha univerzitách přijde zkrátka.
    Na Paris VIII Saint-Denis chodí i Hana Pospíšilová, která tam studuje didaktiku francouzštiny. Nebo spíš má studovat.
"Už skoro čtyři týdny jsem nebyla ve škole," stěžuje si. Učitelé prý vesměs respektují to, že studenti si odhlasovali stávka,
většina je podporuje, "ale my zahraniční studenti z toho nejsme šťastní, protože když jsme přijeli na pět měsíců, tak
bychom ty kurzy chtěli".
    Hana také vypráví, že pro studenty v rámci projektu Erasmus je jeden "řekněme ilegální kurz", k němuž se nescházejí
ve škole, ale ve městě. Když se prý jednou sešli ve škole, tak se po nich "dívky revolucionářky" dívaly dost divně.
    Pokud jde o zkoušky, zatím to podle Hany vypadá na prodloužení semestru, ale "my, co jsme tady na Erasmus, si
snad uděláme zkoušky předtím. Na delší pobyt bychom tady neměli prostředky."
    Toho, že přijde o semestr, se hodně bojí Kateřina Kodlová, která na Paris VIII studuje kulturní management. "Platím
si to sama, pro mě by to byly vyhozené peníze," říká dívka, která vypomáhá v pařížském Českém centru.
    Kolika z pár set českých studentů ve Francii se tyto problémy týkají, nelze odhadnout. Kulturní atašé českého
velvyslanectví Markéta Fajmonová ČTK řekla, že zatím se kvůli tomu žádný student na ambasádu neobrátil.
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